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días hemos obtenido los datos anuales de turismo, como 
ha presentado hoy bien nuestro presidente advirtiéndo-
nos de que ya hemos superado los nueve millones de turistas 
extranjeros y otros datos .

Por todo ello y aunque sabemos que en los foros del sector y 
los medios de comunicación, los especiales y los generalistas, 
han salido a relucir noticias muy positivas sobre el turismo en 
la Comunidad Valenciana, la pregunta es qué valoración hace 
el Consell sobre los resultados de la campaña estival 2019 y, 
en este caso, también sobre el resultado final del 2019 que 
hemos conocido estos días pasados .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada té la paraula 
l’honorable conseller d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta .

Senyor Arques .

Com és lògic, quan va vosté formular la pregunta era el mes 
de setembre i, per tant, el que li preocupava era la campanya 
d’estiu, òbviament . Afortunadament ara tenim més dades, 
com ha dit vosté molt bé, i podem fer una valoració més 
global sobre l’any .

Entre juny i agost –anem a fixar-nos primer en l’estiu– 
el nombre de turistes estrangers va augmentar un 7,6 % 
respecte de l’any anterior . El seu volum de despesa es va 
incrementar en un 12%, percentatge molt superior als del 
conjunt d’Espanya, que estigueren entre el 0,3 i el 2,6 respec-
tivament . I el mateix passa si tenim en compte les dades 
de pernoctacions hoteleres d’eixe període que van créixer 
un 6 % arribant als 3 milions de viatgers i als 8,6 milions de 
pernoctacions en el cas d’establiments extrahotelers .

Però, com li deia abans, a hores d’ara és possible fer ja un 
balanç de l’any 2019 quasi complet . I cal destacar que les 
dades positives que es reflectien en els mesos d’estiu s’han 
confirmat en el conjunt de l’any.

Entre gener i novembre, 9,1 milions de turistes estrangers 
han visitat la Comunitat Valenciana, el que suposa un 3,8 % 
més que en l’any 2019 amb una despesa mitjana per turista 
que ha crescut un 9,6 . Una evolució que també ha experimen-
tat el turisme espanyol que entre gener i setembre va créixer 
un 2,9% en el nombre de viatges i un 6,6 en la despesa .

Estes dades el que constaten és un treball seriós que està 
duent a terme aquest Consell en matèria de turisme, un 
sector que representa, com ha dit vosté molt bé, més del 
13% del nostre PIB . Un treball gràcies al qual la reper-
cussió del sector turístic en termes de creació d’ocupació 

també ha tingut un creiximent significatiu l’any passat, 
perquè el nombre d’afiliats a la seguretat social en les bran-
ques d’hostaleria i agències de viatges fins a novembre 
va créixer un 4,1 % respecte de l’any anterior . I segons les 
dades de l’EPA acumulats fins a setembre, ens diuen que el 
conjunt d’activitats més directament relacionades amb el 
turisme havien generat 278 .000 ocupacions . I que el nombre 
d’aturats en el sector havia disminuït un 4,4 % .

Totes estes dades són la constatació de l’esforç que fa este 
Consell en matèria turística, un esforç que Exceltur, associa-
ció formada per vint-i-huit de les més rellevants empreses de 
tota la cadena de valor turística ha reflectit en el seu informe 
Monitur 2018 . Este informe ha reconegut a la Comunitat 
Valenciana com la que més compta en el sector privat de cara 
a galvanitzar el sector turístic . La col·loca com la millor en el 
rànquing de prioritat política i governança destacant que a 
la nostra comunitat hi ha una governança política sòlida que 
permet una integració efectiva entre tots els sectors .

De fet, fa pocs dies, en el X Fòrum de Lideratge Turístic es va 
destacar el paper d’este Consell com a model i pel que fa al 
diàleg amb la iniciativa privada, així com la importància de 
la nostra llei de turisme com a nou marc per a enquadrar la 
nova estratègia turística del sector, destacant el paper que 
juga el president de la Generalitat en este marc de cogestió .

Per tant, senyor Arques, la valoració que fa aquest Consell 
sobre les dades turístiques no sols de la campanya estival sinó 
de l’any passat, és positiva, molt positiva, però no és sinó un 
esperó per continuar treballant per un sector turístic modern 
i fort, capaç de competir en este mercat especialment globalit-
zat (inintel·ligible)  . . . el turisme i preparant-nos per a un futur que 
espere que siga de pau en el Mediterrani i que segurament això 
mos portarà que la competència siga més dura . Hem de prepa-
rar-nos per a eixe moment . Per això les reinversions, per això 
l’actitud conjunta de les administracions públiques, en concret, 
La Generalitat, i el sector en este sentit, perquè si no estem 
preparats és possible que tingam un problema molt greu dins 
d’uns anys, si afortunadament la pau torna al Mediterrani .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Seguim en la sessió de control amb la pregunta número 150 
formulada pel diputat Fernando Enrique Llopis Pascual, del 
Grup Parlamentari Ciudadanos, al Consell, sobre la situa-
ció econòmica d’À Punt . La resposta serà substanciada pel 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Un moment, senyoria . Si és tan amable de polsar . . .

El senyor Llopis Pascual:

Moltes gràcies, senyora vicepresidenta .

Bien, el 27 de septiembre de 2019, hace algo ya más de 
cuatro meses, desde el Grupo Ciudadanos presentamos una 
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propuesta para crear una comisión de trabajo que pudiera 
trabajar en mejorar la ley del servicio público de radiodifu-
sión y televisión de ámbito autonómico . Entendimos que era 
un buen momento para tratar de mejorar el servicio dada 
la situación en la que se encontraba, con ínfimos índices de 
audiencia e ingresos publicitarios .

Según la radiografía de España por regiones que ha elabo-
rado la consultora especializada en audiencias televisivas 
DOS30’, À Punt no está ni entre las cinco cadenas más vistas 
en nuestra comunidad ni entre las cinco cadenas preferidas 
por los valencianos ni tiene ningún liderazgo de ningún tipo 
entre el público .

Tampoco tiene ningún programa entre los de más audiencia ni 
está entre las emisiones más vistas del año . Estos datos no los 
maquilla ni el CIS de Tezanos, así que dados los resultados de 
gestión hasta el síndic de Comptes recomendaba cesar al consejo 
rector porque no podemos olvidar que À Punt es la quinta más 
cara de las autonómicas españolas en términos absolutos .

Si a esto le añadimos que las dificultades que supone poder 
justificar la gestión contable en el que se encuentra el modelo 
de las dos entidades que definía la ley pues agravamos más el 
problema . Y entonces, nosotros pensamos que era un buen 
momento –estoy hablando de septiembre de 2019– para tomar 
medidas, porque había muchas acciones que se podían tomar 
todavía y que podían ayudar a mejorar la situación: renovación 
de consejeros, renovación de la directora de la sociedad, plani-
ficación de la oferta pública de empleo e, incluso, la posible y 
previsible sustitución del presidente del consejo rector . Pero 
desde el Botànic se prefirió ralentizar esta propuesta. Y hoy, 
hoy, está visto para sentencia la elección del posible sustituto de 
Empar Marco al frente de la SAMC en un proceso selectivo que 
avergonzaría hasta a la extinta Unión Soviética .

Un proceso en el que un pequeño grupo de consejeros deci-
dió que de los tres candidatos que podía preseleccionar, para 
evitar cualquier riesgo de que se aplicase el sentido común, 
solo permitió que pasarán dos candidatos, uno cercano al 
Partido Socialista y, otro, muy cercano al Partido Socialista, 
así no había ningún problema . Y hay chistes que dicen que 
la prueba que hicieron los consejeros era una prueba de 
diez puntos en los que tenías que sacar cinco para pasar a la 
siguiente fase . Y la prueba de cercanía al Partido Socialista 
valía seis puntos, con lo cual era difícil pasar esa primera fase .

Así que hasta Martin Scorsese o Sam Mendes hubiesen obte-
nido, como máximo, cuatro puntos . Perdón, hubieran sido 
excluidos, porque no tenían ningún certificado de valen-
ciano . Seguramente, como recomendaba el ilustre dipu-
tado Manuel Pineda, y alcalde de Rafal, a lo mejor tenían que 
haberse buscado una novia en Benicarló para poder obte-
ner el certificado y poder presentarse a las pruebas de Canal 
9 . (Veus i aplaudiments) Dicen, dicen algunos que el señor 
Marzà la estrategia secreta va ser hacer: «búscate una pareja 
en Benicarló (rialles), per a traure el certificat de valencià». 
(Aplaudiments)

Y sigo. Ya está definida la oferta pública. Así que, de verdad, 
señor conseller, ¿hay interés en el Consell en reformar una ley 
que no ha funcionado? ¿Hay interés en contar con expertos 
que nos ayuden a hacerlo?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable conseller 
d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .

Gràcies, senyor Llopis .

El passat 20 de novembre, si no recorde malament, vaig 
comparéixer davant d’esta cambra per a respondre-li a una 
interpel·lació que vosté va formular sobre el model de gestió 
de la Corporació Valenciana de Mitjans de Comunicació . I ara li 
respondre a una pregunta que va formular vosté, vosté mateix, 
tan sols dos dies abans de la meua intervenció d’aleshores i 
sobre el mateix tema . Per tant, crec que ja pot suposar, per 
endavant, quina serà la meua resposta hui, perquè, en estes 
setmanes, no s’ha produït cap fet que obligue a rectificar el que 
vaig dir en aquell moment . Estic parlant, òbviament, de la seua 
reformulació de la llei i de la norma .

La seua pregunta és si el Consell considera necessària una 
reforma urgent de la Llei del servei públic de radiodifusió i 
televisió d’àmbit autonòmic, de titularitat de la Generalitat, 
la Llei 6/2016, del 15 de juliol, que li recorde que va ser apro-
vada per estes Corts, amb el suport del Grup Parlamentari 
Ciutadans i sense cap vot en contra .

Diria més, vosté acaba de formular una reflexió al respecte 
que fa por a un demòcrata . El consell rector no el va crear 
no sé qui, no sé quin dictador, el va fer l’equip en estes Corts, 
que és la representació del poble valencià . Crec que vosté, si 
no sap distingir entre la manera de nomenar els responsables 
de televisió, sembla que la cultura democràtica pot ser això 
de dret cívic i l’assignatura eixa que hem de ficar en l’escola 
per a saber conviure en democràcia, doncs, podrien augmen-
tar les seues hores lectives .

Jo li torne a insistir en allò que vaig dir fa dos mesos . 
Recuperar i consolidar els mitjans de comunicació audiovi-
sual de titularitat pública, moderns, competitius, de quali-
tat, al servei dels ciutadans de la Comunitat Valenciana és un 
objectiu irrenunciable per a este Consell . I la Llei 6/2016 és la 
que ha fet possible començar a fer realitat eixe compromís .

Per tant, qualsevol reforma de la mateixa necessita d’un 
estudi previ i rigorós que permeta aconseguir el mateix 
consens que va permetre la seua aprovació, el mateix 
consens que s’ha de fer en esta casa, en este parlament . I, per 
tant, és el moment propici per a veure quines suggerències 
fan cada un dels grups parlamentaris que estan ací .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .



Número 22  ¦  05-02-2020 Pàg. 1094

Té la paraula l’il·lustre diputat . . . Bé, 26 segons té vosté, 
senyoria, per a donar-li resposta al conseller .

El senyor Llopis Pascual:

No li he acabat d’entendre bé el que m’ha dit, si és que sí o 
que no . Però, bé, m’imagine que sí .

També voldria afegir una altra cosa i és que estic una miqueta 
preocupat perquè mosatros, en setembre, vam fer una 
proposta, en el seu plantejament, quatre fulles, dient quins 
deurien ser els membres, quin és el pla, i mos hem trobat que 
hi ha dos propostes més, en la mateixa línia, i, curiosament, 
de les quatre fulles, el Botànic, tant el Grup Socialista com 
Podemos, han copiat, han copiat només el primer paràgraf de 
la proposta de Ciutadans . I quan dic que han copiat, és que 
hem traduït la proposta, l’hem passada pel Turnitin –el mateix 
programa que va detectar la còpia del senyor president Pedro 
Sánchez– i me dóna un 82 % de còpia . O siga que, (veus) com a 
mínim, deurien intentar millorar les propostes i justificar-les.

Moltes gràcies .

Espere que en la comissió del mes que ve o de la setmana que 
ve mos aproven esta comissió que hem demanat fa quatre 
mesos . (Veus i aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula l’honorable conseller, per a finalitzar amb la 
seua resposta .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Vull recordar-li, senyoria, que la llei existent és una proposi-
ció de llei que va nàixer d’ací mateix . El govern no va actuar, 
va estar al marge de tot això . Per tant, la responsabilitat 
partix d’este parlament . El Consell ha de gestionar una llei 
que ell no va proposar, la va proposar el . . .

I si eixa llei diu, per exemple, que hi ha . . . parla de docents, de 
la corporació i de l’empresa i creguem, creguem –bé, jo ara 
ja no sóc diputat; per tant, seran vostés els qui ho creguen–, 
doncs, la canviem, per suposat, només faltava . Es tracta de 
mirar l’experiència viscuda i vore si hi ha possibilitat de millo-
rar-ho, naturalment . En això estem .

Però, anem a vore, jo crec i supose que vosté també i tots ací 
que el que volem és una televisió que siga moderna, que siga 
plural, que siga en valencià –perquè serà l’única, entre més 
de seixanta canals, que serà en valencià, tot siga dit de pas– 
i, efectivament, de proximitat, sobretot de proximitat, que 
mos explique les coses que fem, que ens ajude a augmentar 
l’autoestima dels valencians coneixent-nos més, perquè no 
s’estima el que no es coneix i, de vegades, molts valencians 
d’una comarca no coneixen el passa en la comarca del costat i 
no diguem el que passa més lluny .

Per exemple, és possible que el senyor Pineda, si algun dia 
algun amic seu –perquè supose que ell ja no ha farà– té una 
novia a Benicarló, servirà per a aprendre valencià i per a 
conéixer el Baix Maestrat, que segurament en la vida haja 
anat al Baix Maestrat . (Aplaudiments)

 I això, senyoria, (veus) això, senyoria, és imprescindible, que 
ens conegam els valencians de totes les comarques, d’un 
costat i de l’altre, perquè així la televisió, entre les moltes 
funcions que pot fer, serà la de reconéixer la nostra pròpia 
diversitat .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 187, formulada pel diputat 
Rubén Ibáñez Bordonau, del Grup Parlamentari Popular, al 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic, sobre l’actuació del 
Consell, després de conéixer-se els lliuraments a compte .

Quan vullga .

El senyor Ibáñez Bordonau:

Muchas gracias, presidenta .

Señor conseller, mire, hace un año y ocho meses de esta foto, 
fue la última reunión…, sí, se lo digo, salimos bastante bien, 
no se preocupe . Fue la última reunión de la comisión mixta 
sobre financiación. Un año y ocho meses. Y aquella fue la 
ocasión…, se celebró, dado que había un consejo de política 
financiera y fiscal presencial, el último presencial que hubo –
sabe que el siguiente lo tuvo usted telemático, desde aquel 
ordenador en Morella, ¿verdad?

Lo cierto es que lo importante no es la foto ni la reunión . Lo 
cierto es el compromiso que, gracias a Fran Ferri, al síndic de 
Compromís, le logró arrancar . Usted que es una persona difí-
cil de arrancarle algo, ante la presión, usted se vio obligado 
a tomar el compromiso de que iba a exigir 1 .325 millones 
adicionales, aunque no se reformase el sistema de financia-
ción . Nunca supimos lo que pasó, usted nunca lo ha contado .

Le cuento todo esto porque hoy el presidente el gran anun-
cio que ha realizado es que ha convocado a la comisión mixta, 
el presidente, ha convocado, desconociendo que la propia 
reglamentación de la comisión dice que es obligatorio convo-
carla antes del consejo de política fiscal, que es el viernes.

Pero, bien, lo cierto es que ustedes, cada vez que el 
Ministerio de Hacienda dice algo, se ponen absolutamente 
contentos, satisfechos . Cualquier día, seguramente, van a 
inundar esto de confeti cada vez que la ministra hable . (Veus)

Recientemente, con las entregas a cuenta, el señor Puig lo 
valoró como muy positivo, que se mejore la financiación, 
y dijo que las entregas a cuenta eran un punto de partida . 
Usted fue un poquito más allá y dijo que valoraba muy 


